
 شوش؛ قدیمی ترین سکونتگاه بشری را 
حفظ کنید

چندی پیش در حوزه حفاظت از محیط زیست، بحثی 
مطرح شد که چرا مدیران پایگاه جهانی شوش و مسئولان 
یگان حفاظت خوزستان و البته مقامات بالاتر در پایگاه های 
میراث فرهنگی کشور و معاون میراث فرهنگی وزارتخانه برای 
حفاظت از قدیمی ترین سکونتگاه بشری اقدامات لازم را انجام 
نمی دهند. چرا موتورسواران و حتی حفاران غیرمجاز بدون 
هیچ هراسی در محوطه شوش جولان می دهند. چرا روی این 
محوطه مراسم تعزیه خوانی برگزار می شود؟ آیا از دیدگاه 
مسئولان میراث فرهنگی این حفاظت است؟ آیا این عملکرد 
مطابق با ماده ششم مصوبه ۱۲ قانون اساسی است؟سرپرست 
اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شوش با 
انتشار این خبر، به جای اینکه به مردم قول  نظارت به بهترین 
شکل را بدهد، در مطلبی که سی ام مرداد امسال در سایت 
پایگاه شوش منتشر کرد، گفته است »برگزاری این مراسم، 
هرسال و به ویژه در چند دهه اخیر، با نظارت کارشناسان 
ذی صلاح میراث فرهنگی و از دهه نود با حضور و نظارت 
کارشناسان پایگاه میراث جهانی شوش و حضور مستمر یگان 
حفاظت میراث فرهنگی استان در تمام مراحل از مقدمات 
برپایی تا اتمام مراسم تعزیه صورت می پذیرد.«علی بویری 
منجی تأکید کرده که »به دلیل ثبت این آیین ارزشمند در 
فهرست میراث معنوی کشور، حفظ و اعتلای آن همراه با 
حفاظت از محوطه میراث فرهنگی برعهده مجموعه میراث 
فرهنگی در سطح شهرستان است که این مهم هرسال با دقت 
نظر و هماهنگی با مدیریت شهری و هیات برگزاری تعزیه 
بزرگ حسینی شوش در حال انجام است.«تعزیه آیینی دیرپا و 
ارزشمند در ایران است، به حدی که نه تنها در فهرست میراث 
ملموس کشور، بلکه در فهرست میراث ناملموس یونسکو نیز 
به ثبت رسیده و قطعا دست اندرکاران آن همه متفق القول 
بر اجرای این آیین براساس اصول تعزیه و ایمان عاشورایی 
تاکید دارند، همان طور که در بسیاری از شهرهای ایران نیز 
برگزار می شود، مانند نوش آباد کاشان. اما در این میان یک 
سوال مطرح است، که آیا تعزیه نوش آباد روی محوطه ای 
تاریخی و شهر زیرزمینی آن برگزار می شود؟هر چند چندین 
بار مکان اجرای تعزیه در محوطه جهانی شوش تغییر کرده، 
تعزیه ای که خود نیز به تنهایی در فهرست آثار ملی کشور به 
ثبت رسیده و همین اقدام بخش دیگری از لزوم توجه و ارزش 
این آیین اصیل ایرانی را یادآوری می کند. اما آیا امکان اینکه 
محوطه تاریخی هفت هزارساله شوش سالم و پابرجا بماند و 
آیین تعزیه نیز مانند گذشته به خوبی و در فضای مناسب تری 
برگزار شود، وجود ندارد؟سوال اینجاست که چرا مسئولان 
و مدیران به جای اینکه رسانه ها را بازوی خود و انعکاس 
ایده های بهتر برای انجام وظایف خود بدانند، در مواردی این 
چنینی به اعتقادات مذهبی مردم اشاره می کنند آن هم در 
شرایطی که نقد کنندگان به چنین اتفاقاتی خود نیز از همین 
مردم و با همین اعتقادات هستند. در این شرایط باید دید که 
آیا راه سومی برای برون رفت از این وضعیت وجود ندارد؟ آیا 
مدیریت شهری، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
خوزستان و میراث فرهنگی نمی توانند در اقدامی هماهنگ 
برای حفظ و زنده نگه داشتن این آداب و رسوم ارزشمند 
مردم منطقه، فضای بزرگ تر و با امکانات بیشتری در اختیار 
برگزارکنندگان این تعزیه ارزشمند در شوش اختصاص دهند، 

تا تدابیر گردشگری مذهبی هم برای آن درنظر گرفته شود؟

آرمان ملی: بحث حجاب و عفاف همچنان در 
فضای رسانه ای کشور ادامه دارد و اظهارنظرهای 
مسئولان هم تیترهای یک صفحات اجتماعی 
رسانه های داخل کشور هستند. مقامات رسمی 
کشور، روز گذشته، پیشنهادهایی در این زمینه 
ارائه داده اند مبنی بر اینکه برای عمومی تر شدن 
رعایت موازین اسلامی در خصوص حجاب، ابتدا 
باید از سلبریتی هایی که از آن ها تحت عنوان 
هنجارشکن، یاد شده، شروع کرد. چندی پیش 
هم صدا و سیما گزارشی از حضور سلبریتی ها 
که همه از زنان بازیگر ایرانی بودن در مراسمی 
نظیر رونمایی و اکران فیلم هایی که در آن ها بازی 
کرده بودند، پخش کرد در حالیکه صورت های 
این بازیگران شطرنجی شده بود و بر همین امر 
که این افراد الگوی بسیاری از جوانان و نوجوانان 
)در نحوه پوشش( هستند، بر برخورد با آن ها 
تاکید کرد. برخی دیگر معتقدند که تدوین و ابلاغ 
شاخص های عفاف و حجاب را باید از دستگاه های 
دولتی، شروع کرد. همین دیروز، قائم مقام دبیر 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر گفت که »در 
جریان عملیات قرارگاه ۲۱تیر بر وضعیت عفاف 
و حجاب در ۹هزار و ۴۰۰ شعبه بانک، ۵ هزار 
دفتر و شعبه بیمه، ۲۴۵۰ دستگاه دولتی، ۶۰۰ 
مرکز درمانی، ۴۰۰۰ مرکز خدمات الکترونیک 
و کتابخانه ها و مراکز فرهنگی در سراسر کشور 
نظارت شده است. و این نظارت ها ادامه دار و 
افزاینده خواهند بود. باید گفت که قرارگاه ۲۱ 
تیر با هدف بهبود عفاف و حجاب در دستگاه های 
دولتی هفتم اردیبهشت ماه تشکیل شد و مرحله 
اول عملیات آن هفتم تیرماه سالجاری به پایان 
رسید و حالا مسئولان از آغاز مرحله دوم عملیات 
قرارگاه ۲۱ تیر خبر داده اند.روز گذشته، همچنین 
از زنِ آمر به معروف یزدی، تقدیر و این شخص در 
سالن شهدای امر به معروف ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر کشور، به عنوانِ »سفیر کشوری 
جهاد تبیین طرح عفاف و حجاب« معرفی شد. 
گفته می شود که این زن، چندی قبل هنگام امر به 
معروف و نهی از منکر در داخل قطار، مورد ضرب 
و جرح قرا گرفت. مراسمی که در آن، دبیر ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر کشور، مسئول دفتر 
نمایندگی، ولی فقیه در سازمان بسیج اقشار، 
دبیران شورا های امر به معروف و نهی از منکر 
وزارت راه و شهرسازی و شرکت راه آهن کشور و 

تعداد دیگری از مسئولان، حضور داشتند. 
  قضیه جریمه نقدی را از اصل انکار 

می کنم
گفته  معروف،  به  امر  ستاد  سخنگوی 
»طرحی پیشنهاد داده ایم که گشت ارشاد 
ابتدا سراغ سلبریتی های هنجارشکن برود.« 
در  خان محمدی،  سیدعلی  حجت الاسلام 
خصوص سلبریتی های هنجارشکن، توضیح 

داده که »همان ها که الگوی مردم هستند. درباره 
صداوسیما هم جلساتی را شکل دادیم و بناست 
طی روزهای آینده درباره فرهنگ سازی بحث 
عفاف و حجاب با مسئولان آنها جلسات دیگری 
تدارک ببینیم.«او به حواشی اخیر درباره تعیین 
نرخ جریمه بدحجابی پاسخ داده و گفته: این 
قضیه را از اساس تکذیب می کنیم. طرحی که 
به تصویب نرسیده است، چگونه قابلیت اجرا 
دارد؟او با ابراز اینکه »اخیراً جریان های زیادی با 
اهداف مخربانه در حوزۀ عفاف و حجاب در سطح 
کشور شکل گرفته است«، گفته: این امر عادی 
است، چرا که یکی از امور مهمی که ستاد کنار 
سایر اولویت های خود در نظر گرفت، بحث عفاف 
و حجاب بود؛ چرا که خواه ناخواه جامعه درگیر 
این فضاست و باید به زودی برخی چالش های 
آن با گفتمان نخبگانی و هماهنگی دستگاه های 
دولتی و قضایی و انتظامی یک بار برای همیشه 
برطرف شود. ستاد بیش از یک سال دربارۀ طرح 
جامع عفاف و حجاب کار کرده و آن را در سایت 
به اشتراک گذاشته و حتی مکتوب آن را به مراکز 
حوزوی و دانشگاهی ارائه کرده است. مردم عزیز 
ما هم می توانند در تکمیل و ارتقای این طرح یاور 
ما باشند.«او به سخنان دبیر ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر اشاره کرده و گفته: »ما از همان 
ابتدا مطرح کردیم که بدحجابی جرم نیست 
بلکه تخلف است و باید با آن برخورد لازم صورت 
گیرد. ما با مدل فعلی برخورد گشت ارشاد موافق 
نیستیم و پیشنهاد دادیم طرحشان را ارتقا دهند، 
چرا که مثل سابق نمی توان با مردم رفتار کرد، از 
این جهت بود که آن را تخلف در نظر گرفتیم نه 
جرم که تاکنون مورد موافقت نهادهای مربوطه 

قرار گرفته منتها به تصویب نرسیده است.«
  عفاف و حجاب را از دستگاه های دولتی 

آغاز کنیم
گفته  معروف،  به  امر  ستاد  سخنگوی 
»دستورالعمل هایی را هم در حوزۀ امر به معروف 
به دستگاه های دولتی ارائه دادیم که یکی از 
شاخصه های آن، عفاف و حجاب بود که وظیفۀ 
ستاد، ابلاغ و نظارت این طرح است، چرا که از 
همان ابتدا اصرار داشتیم که طرح عفاف و حجاب 
ابتدا باید از ادارات دستگاه های دولتی شروع 
شود.«در همین خصوص، جعفر صادق منش، 
قائم مقام دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
کشور، اظهار داشته: »براساس مصوبات شورای 
انقلاب فرهنگی ۳۲ دستگاه برای بهبود حجاب و 
عفاف در همه عرصه ها وظایف مشخصی دارند و 
همه ارکان دولت و دستگاه ها و اصناف نیز تکلیف 
قانونی و شرعی برای بهبود عفاف و حجاب در 
مجموعه های خودشان را دارند.«صادق منش 
از تشکیل ۸۰۰ جلسه در دستگاه های دولتی 
سراسر کشور جهت تبیین ضرورت اجرای 

شاخص های عفاف و حجاب خبر داده و گفته: 
»۱۲۷۰ جلسه و نشست و همایش مطالبه گری 
و هماهنگی و تقسیم کار برای بهبود عفاف و 
حجاب با حضور خانواده معظم شهدا و ایثارگران 
و فعالان فرهنگی شاخص و دغدغه مندان، ائمه 
جمعه سراسر کشور، نمایندگان مجلس خبرگان 
و مجلس شورای اسلامی همچنین متولیان، 
نمایندگان دستگاه ها و مسئولان اداری استان ها 
و شهرستان ها برگزار شد.«او با اشاره به همکاری 
۱۰۵ دستگاه از ۱۲۱ دستگاه اصلی کشور در 
اجرای این طرح در سطح ملی گفته: »اغلب 
دستگاه ها همکاری مناسبی داشتند که باور به 
عدم ضرورت تغییر و اجرای شاخص ها در هیچ 
دستگاهی وجود نداشت؛ ۱۰ دستگاه چون از 
عملکردشان مطمئن بودیم در اجرای طرح قرار 
نگرفتند و ۶ دستگاه در آن برهه همکاری لازم 
را نداشتند.«قائم مقام دبیر ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر کشور، طراحی سامانه نظارت 
مردمی را از دیگر اقدامات این قرارگاه عنوان 
کرده و افزوده: »برای نظارت و ارزیابی مردمی 
در اجرای طرح، سامانه ای طراحی و آدرس آن به 
تلفن همراه مراجعان دستگاه ها ارسال شد و بر 
اساس آن به تکمیل کاربرگ و گزارش وضعیت 
پرداختند.«او بهره گیری از ظرفیت بیش از ۶ هزار 
داوطلب از تشکل های مردمی و دغدغه مندان 
برای نظارت محسوس و نامحسوس بر وضعیت 

دستگاه ها را از دیگر ابعاد این طرح برشمرده. 
  جنگ امروز، بدون خونریزی حجاب را 

از سر زنان و دختران جامعه ما برمی دارد!
به  مسئولان  توسط  حجاب،  بحث 
زمینه سازی هایی که توسط سایر کشورها در 
ایران، برای از بین بردن حجاب زنان، صورت 
می گیرد هم نسبت داده می شود. روز گذشته، 
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستادکل 
نیروهای مسلح در مراسمی،  به این زمینه سازی ها 
اشاره کرده و گفته: »جنگ امروز، جنگ نرم 
و ترکیبی است، اعتقادات و باورهای دینی 
مردم و جوانان را نشانه گرفته است. این جنگ 
بدون خون و خونریزی حجاب را از سر زنان و 
دختران جامعه ما برمی دارد، بدون فشار جوانان 
را از مسجد و نماز جمعه جدا می کند.«سردار 
ابوالفضل شکارچی در مراسم گرامیداشت ۵۰۰ 
شهید گردان امام سجاد )ع( قم که در حسینیه 
امام خامنه ای گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( 
برگزار شد، خطاب به پیشکسوتان دوران دفاع 
مقدس خاطر نشان کرده: »شما که پرچمداران 
این عرصه هستید و دوره دفاع مقدس و زمان 
جنگ فعلی را درک کرده اید، رسالت سنگینی 
به دوش دارید؛ بایستی نسل هایی که جنگ و 
امام راحل را ندیده اند و برخی از فراز و نشیب های 

انقلاب را تجربه نکرده اند، هدایت گری شوند.«
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a r m a n m e l i . i r

 سگ های ولگرد
از شهرداری شهر پردیس درخواست داریم فکری به حال 
سگ های ولگرد کند. سگ های ولگرد به صورت گله ای در 
پردیس جولان می دهند که این امر باعث ترس و وحشت در 

میان زنان و کودکان شده است. 
خیشابه از شهر پردیس

میدان انقلاب
سطل های زباله میدان انقلاب وضعیت اسفناکی دارد و بوی 
تعفن دور تا دور میدان را گرفته است. از مسئولان شهرداری 
منطقه تقاضای رسیدگی و شست وشوی این سطل ها را داریم. 
یک شهروند از تهران 

داروخانه
تامین  شبانه روزی  بیمارستان های  اکثر  در 
اجتماعی داروخانه های آن شب ها بسته است و دارو را باید از 
بیرون بیمارستان از داروخانه های شبانه روزی با قیمت بالاتر 
خریداری کنیم. اگر داروخانه های بیمارستان ها هم شب ها باز 

باشند کمی از مشکلات مردم کمتر می شود. 
اصغری از تهران

روپوش مدارس
چرا مدارس تهران رنگ های روپوش ها را هر سال تغییر 
می دهند در حال حاضر پسر بنده که در مدرسه ابتدایی 
تحصیل می کند روپوش سال گذشته آن نو است ولی باید 
به خاطر تغییر رنگ آن دوباره نزدیک به صد هزار تومان بابت 
روپوش و شلوار مدرسه هزینه کنیم. چرا مسئولان آموزش و 

پرورش به این موضوع رسیدگی نمی کنند. 
کاشف از تهران

پل عابر
ساخت پل ماشین رو در »پانزده خرداد« کمک موثري به روان 
سازي ترافیک منطقه خواهد کرد. امیدواریم این مساله مورد توجه 

مسئولان سازمان ترافیک و شهرداري تهران قرار گیرد. 
گودرزی از تهران
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یادداشــــت

تلف شدن هزاران قطعه ماهی 
هزاران قطعه ماهی در دریاچه استحصال 
نمک بندر ماهشهر برای دومین بار در یک ماه 
گذشته تلف شدند که به گفته مسئولان علت این 
حادثه در دست بررسی است. ماهیان تلف شده 
در حاشیه دریاچه استحصال نمک در ماهشهر، 
دوستداران محیط زیست را نگران کرده است. 
هنوز دلیل تلف شدن و مرگ ومیر ماهیان دریایی 
مشخص نشده ولی حادثه مشابه ماه گذشته 
آلودگی ناشی از رهاسازی پساب  پتروشیمی های 
مستقر در منطقه و کاهش اکسیژن اعلام شده 
بود. سخنگوی شرایط اضطراری سازمان منطقه 
ویژه اقتصادی پتروشیمی با تایید تلف شدن ده ها 
هزار قطعه بچه ماهی در دریاچه نمک ماهشهر در 
گفت وگوی رسانه ای اعلام کرد: در صورت اثبات 
فرضیه ارتباط آلایندگی صنایع پتروشیمی 
مستقر در منطقه ویژه با این حادثه، قاطعانه با 
سهل انگاران آن برخورد قانونی و اداری خواهد 
شد. محسن ادیبی با اشاره به اینکه بررسی  علمی 
برای شناسایی منشا دقیق حادثه تلف شدن 
ماهیان دریاچه نمک ماهشهر در جریان است، 
گفت: همزمان با اولین مورد از حادثه مرگ و میر 
ماهیان دریاچه نمک ماهشهر، نمونه برداری و 
اقدامات آزمایشگاهی اداره حفاظت محیط زیست 
ماهشهر و همچنین بررسی  کارشناسی سازمان 
منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی با جدیت در 
دستور کار قرار گرفت. او گفت: طی روزهای 
آینده، نتیجه بررسی  کارشناسی و آزمایشگاهی 
انجام شده اعلام خواهد شد که جزئیات آن در 

اختیار افکار عمومی قرار خواهد گرفت. 

ایران 6 مدال طلا بیشتر از 
آمریکا کسب کرد

رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشان بر لزوم فرهنگ سازی برای شرکت 
دختران در المپیادهای جهانی تاکید کرد. الهام 
یاوری، رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای 
دانش آموزان  موفقیت  مورد  در  درخشان 
ایرانی در المپیاد جهانی نجوم به ایلنا گفت: 
دانش آموزان ما در یک هنرنمایی آشکار از گروه 
۱۰ نفره ای که اعزام شده بودند ۹ نفر مدال طلا 
گرفتند و یک نفر نیز موفق به کسب مدال نقره 
شد. بر این اساس پرمدال ترین کشور بعد از ایران، 
آمریکا بود که فقط توانست سه مدال طلا بگیرد 
و این تفاوت بسیار بارز و چشمگیر است. او درباره 
امتیازهایی که برای این دانش آموزان در نظر 
گرفته شده، اظهار کرد: مدال آوران المپیاد از 
کنکور معاف هستند و در هر رشته و دانشگاهی 
که بخواهند می توانند ادامه تحصیل بدهند. در 
یک تفاهمی که اخیرا بنیاد ملی نخبگان و معاونت 
علمی فناوری ریاست جمهوری و وزارت علوم 
انجام داده اند بورسیه های تحصیلی و تسهیلاتی 
برای پذیرش بدون کنکور از کارشناسی به 
کارشناسی ارشد و دکتری در نظر گرفته شده 
است. همچنین تسهیلاتی برای عضویت این افراد 
در هیات علمی دانشگاه ها در نظر گرفته شده 
است. این افراد عضو بنیاد ملی نخبگان و باشگاه 
دانش پژوهان جوان نیز می شوند و از حمایت های 
دیگری هم برخوردار خواهند شد. رئیس سازمان 
ملی پرورش استعدادهای درخشان در ادامه 
درمورد این موفقیت تصریح کرد: ما تا به حال 
چنین موفقیتی با این میزان مدال را تجربه نکرده 
بودیم و در نوع خود اتفاق بزرگی است. یاوری در 
پاسخ به این سوال که آیا بین این ۱۰ نفر مدال آور، 
دانش آموز دختر نیز بوده است یا خیر توضیح داد: 
خیر همه این دانش آموزان پسر بودند. شایان 
ذکر است؛ در پانزدهمین المپیاد جهانی نجوم 
و اخترفیزیک که در شهر کوتایسی گرجستان 
برگزار شد، تیم دانش آموزان جمهوری اسلامی 
ایران، مهدی استادمحمدی، سپهرسلامت، 
محمدمهدی عابدیان، فرهاد عزیزی سطری، 
سیدیوسف میریوسفی، سهند اسماعیل زاده، 
سهند اکرمی پور، آریا قنبری، آرسام مجد به 
مدال طلا و علیرضا اعلایی هره دشت به مدال 

نقره دست یافتند. 

  نظارت شهرداری 
و نظام مهندسی

اداری  عدالت  دیوان  رئیس 
از عدم نظارت درست  انتقاد  با 
شهرداری و سازمان نظام مهندسی 
ساختمان ها  ساخت  حین  در 
گفت: اگر این نظارت ها به درستی 
 ۹۰ انجام شود، جلوی بیش از 
درصد از تخلفات گرفته می شود.

حجت الاسلام حکمت علی مظفری، 
در  اداری  عدالت  دیوان  رئیس 
نشست مشترک مسئولان دیوان 
عدالت اداری با اعضای شورای شهر 
تهران، شهردار و معاونان شهرداری 
تهران و شهرداران مناطق ۲۲گانه 
شهر تهران، با بیان اینکه تغییر 
کاربری ها بزرگ ترین گرفتاری در 
دادگستری هاست، گفت: یکی از 
مشکلات موجود مردم در شهرها 
و کلانشهرها کمبود فضای سبز 
است و شهرداری با تغییر کاربری ها 
برای احداث بنا در باغات موافقت 
نمی کند و مردم نمی توانند فضای 
سبز قابل سکونت را با مجوز برای 
خود احداث کنند و به این دلیل به 

سمت تخلف می روند.

فاطمه علی اصغر
 روزنامه نگار

 برخورد جدی پلیس 
با سارقان خشن 

رئیس پلیس پیشگیری پایتخت 
از اجرای طرح مقابله با سارقان 
به عنف، زورگیری و حاملان سلاح 
سرد غیر متعارف، توسط ۴۰۰ تیم 
عملیات کلانتری ها در سطح شهر 
تهران خبر داد.سرهنگ جلیل 
موقوفه ای؛ رئیس پلیس پیشگیری 
پایتخت در گفت وگو با تسنیم 
اظهار کرد: ظهر روز یکشنبه یکم 
شهریور ماه، طرح مقابله با سارقان 
به عنف و زورگیری و حاملان سلاح 
سرد غیر متعارف، توسط پلیس 
پایتخت اجرا شد.او  پیشگیری 
افزود: این طرح با تشکیل ۴۰۰ 
تیم عملیاتی کلانتری و گروه های 
ضربت که به صورت محسوس و 
آشکار در سطح شهر تهران فعال 
هستند، اجرا می شود.رئیس پلیس 
خاطرنشان  پایتخت  پیشگیری 
کرد: مأموران کلانتری در این طرح 
پس از کشف سلاح های سرد مانند 
پنجه بوکس، چاقو، شمشیر ، چماق 
و... از متهمان، آنها را دستگیر و 
خودرو یا موتورسیکلت آنها را نیز 

به پارکینگ منتقل می کنند.

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

ادامه اظهارنظرها و پیشنهادها در خصوص بحث حجاب بانوان؛ 

سلبریتی های هنجارشکن دراولویت اول گشت ارشاد
  از ظرفیت بیش از ۶ هزار داوطلب از تشکل های مردمی برای نظارت محسوس و نامحسوس 

بر وضعیت دستگاه ها استفاده می شود

آرمان ملی: رئیس پلیس راهور کشور گفت: اخیرا تصادفی بین 
۲ خودرو پژو رخ داد که ۹ نفر در این ۲ خودرو کامل سوختند. مگر 
در این خودروها تی ان تی  قرار داشت؟ سردار سید کمال هادیانفر 
رئیس پلیس راهور فراجا در اولین نشست تخصصی رؤسای پلیس 
راه، مدیران کل راهداری و حمل ونقل جاده ای کشور، گفت: صنعت 
خودروسازی ما مناسب و ایمن نیست. به گفته رئیس پلیس راهور 
در حوزه قوانین و مقررات هیچ یک از این قوانین بازدارنده نیست 
که باید در این بخش اقدامات مناسبی صورت بگیرد. او می گوید: 
سالانه ۳۰۰ هزار مجروح در تصادفات و ۱۷ هزار کشته داریم که 
۵۰۴ میلیارد تومان هزینه مستقیم و غیر مستقیم دارد. بنابراین 
اگر در این حوزه دولت کمک کند مانند سودی است که به کشور 
بازمی گردد. او گفت: در شهریور بیش ترین تصادفات را خواهیم 
داشت. چون از ۱۵شهریور سفرهای پایانی مردم شروع می شود 
و بیش ترین مسیرهای پرتردد هم برای خراسان رضوی، گیلان و 
مازندران خواهد بود. سردار هادیانفر گفت: یکی از مسائل مهم، 
مدیریت صحیح ترافیک است. شرایط متفاوت شده است. ما 
سالانه نیم تا یک و نیم درصد افزایش جمعیت داریم. همچنین ۵۴ 
میلیون گواهینامه در کشور وجود دارد و ۳۸میلیون وسیله نقلیه 
داریم. البته پلیس راهور در حدود ۷۰۰ شهر کشور حضور ندارد. 
او افزود: ما باید ایمنی را در راه ها ایجاد کنیم و در کنار خدمات 
مطلوب سوانح ترافیکی و تصادفات فوتی را کاهش دهیم. چیزی 
که در چند سال اخیر اتفاق افتاده، این است که سالی یک و نیم 
میلیون وسیله نقلیه به ناوگان ۳۸ میلیونی اضافه می شود اما طی 
۴ سال، کمتر از ۷ هزار نقلیه فرسوده از ناوگان خارج شده است. 

رئیس پلیس راهور فراجا ادامه داد: انسداد مسیر و تراکمی که ایجاد 
شده سبب شد تا برخی از خیابان های ما تبدیل به پارکینگ شود. 
این اتفاق در استان های دیگر و در مناسبت ها نیز رخ می دهد. وقتی 
جمعیت، وسائط نقلیه و دارندگان گواهینامه اضافه می شوند، باید 
زیرساخت ها نیز متناسب با آن مورد توجه قرار گیرند. هادیانفر 
تصریح کرد: امروز ۵۱ درصد فوتی های ما در لحظه اولیه، ۶ درصد 
در حین انتقال و ۴۳ درصد در بیمارستان ها اتفاق می افتد. این 
۴۳ درصد از ۱۷ هزار جانباخته که در بیمارستان ها هستند باید 
با ایجاد امکانات کاهش پیدا کنند. در ۵۱ درصدی که پلیس نیز 
مسئول آن است، ۳۲ دستگاه سهیم هستند و باید در پیشگیری، 
حین و بعد تصادف نقش خود را ایفا کنند. باید در این اعداد 
شاخصی تعیین کنیم و آن را کاهش دهیم. رئیس پلیس راهور 
ادامه داد: ۳۵ درصد از فوتی های تصادفات در نقاط حادثه خیز جان 
خود را از دست می دهند و ۱۵ تا ۲۰ نفر از افراد در این نقاط مجروح 
می شوند. سردار هادیانفر افزود: بحث مدیریت ترافیک در راه ها و 
ایمنی در ترددها هدفی است که تمامی دستگاه ها باید برای آن 
تلاش کنند اما ۳۲ دستگاه به صورت ویژه در این زمینه عهده دار 
هستند. رئیس پلیس راهور در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
هنوز هم نقاط حادثه خیز در جاده ها داریم، اظهار داشت: اقدامات 
خوبی در بخش رفع نقاط حادثه خیز انجام شده است اما آن چیزی 
که اهمیت دارد، این است که ۳۴ درصد تصادفات در جاده ها رخ 
می دهد و ۷۰ درصد جانباختگان تصادفات هم در جاده ها جان 
خود را از دست می دهند. او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چند 
نقطه حادثه خیز در کشور داریم، گفت: ۳۰۰ هزار نقطه حادثه 

خیز در کشور وجود دارد که ۳ هزار و ۲۰۰ عدد از این نقاط مربوط 
به وزارت راه است. او با اشاره به اینکه در کشور ۲ میلیون راننده 
پرخطر رانندگی می کنند، تصریح کرد: قانون فعلی به هیچ عنوان 
بازدارندگی برای این افراد را به همراه ندارد. قانون باید به نحوی 
باشد که برای این افراد هم جریمه مالی در نظر گرفته شود و هم 
مجازات های جایگزین اعمال شود. به گفته رئیس پلیس راهنمایی 
و رانندگی فراجا باید سیاست های تشویقی هم برای برخی از 
رانندگان اعمال شوند تا شاهد نظم و انضباط بهتر و بیشتری در 
جاده ها و معابر باشیم. او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا 
پلیس خودروهای ناایمن را شماره گذاری می کند، گفت: در قانون 
صراحتاً آمده است خودرویی که دارای تأییدیه استاندارد، وزارت 
صمت و محیط زیست است، باید شماره گذاری شود. زمانی که یک 
خودرو این مجوزها را دارد، اگر پلیس آنها را شماره گذاری نکند، 
در واقع تخلف انجام داده است. رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
فراجا در پایان خاطرنشان کرد: امیدوارم به روزی برسیم که در 
کشورمان خودروی ملی داشته باشیم و دو هزار و ۶۰۰ قطعه یک 

خودرو را در داخل ایران تولید کنیم. 

رئیس پلیس راهور؛  وجود دو میلیون راننده پرخطر در کشور

سالانه 17 هزار کشته در تصادفات رانندگی داریم!

تهران در خطر 
فرونشست و زلزله 

گفت:  زلزله  پژوهشگر  یک 
بیشتر  در  می تواند  فرونشست 
شدن زلزله های کوچک و هم در 
تحریک رخداد زلزله های متوسط 
به بالا تاثیرگذار باشد.مهدی زارع، 
استاد زلزله شناسی پژوهشگاه 
بین المللی زلزله در گفت وگویی با 
خبرآنلاین می گوید: »در سال های 
بعد باید بیشتر شاهد این قبیل 
از فروچاله ها باشیم.«او معتقد 
است با اقدامات انسانی در زیر 
زمین اعم از حفاری تونل مترو 
و سایر حفاری ها بروز پدیده ای 
مشابه اصلًا دور از انتظار نیست.

زارع با اشاره به مسئله فرونشست 
زمین در تهران می گوید: »مناطق 
مرکزی تهران سالانه کمتر از ده 
سانتی متر فرونشست دارند، اما در 
برخی از مناطق حاشیه ای این عدد 
به بیش از ۳۰ سانتی متر در سال 

می رسد، که رقم زیادی است.«


